

**Van:** ETUI - Hesamail <jrotty@etui.org>  
**Verzonden:** maandag 3 februari 2014 14:35  
**Aan:** Nieuwsarchief  
**Onderwerp:** HesaMail - January 2014

If this message doesn't appear for you properly, please [click here](#)

## hesamail

no 109 - January 2014

Hesamail keeps you regularly updated on the ETUI's activities in the field of health and safety at work, and delivers information on European and international occupational health and safety issues direct to your desktop.

> Version française plus bas

**etui.**

## etui news

**New publication: *The Janus face of the 'New ways of Work': rise, risks and regulation of nomadic work***



The Internet and the use of portable computers, mobile phones and tablets have increased the importance of 'new ways of work' - work that is place- and time-independent, and can lead to serious physical and psychosocial risks like technostress, techno-addiction, the blurring of boundaries between work and private life, burn-out and overtiredness, safety risks and ergonomic problems. [Download the publication](#)

**Health at work: "his and hers"! - ETUI seminar in Porto**

The ETUI hosted a seminar in Porto on 23 and 24 January in collaboration with Porto University on: "His and hers: justice and health in employment and the workplace". Around 130 attendees from academia, trade unions, the labour inspectorate and health services discussed policies to improve working conditions and issues around "gender and the labour market" and "gender and occupational health". [Read more](#)

## european news

**Standardization: a new online tool to stimulate stakeholder participation**

The European standardization bodies CEN-CENELEC have recently launched a new on-line toolbox aimed at stimulating stakeholder participation in standards development. The ETUI, together with ANEC and ECOS - two organisations representing consumers' and environmentalists' interests in standard setting, respectively - welcomed the initiative. "The CEN-CENELEC toolbox can help to raise trade unions' awareness of the need to be more active in contributing to standards work so as to achieve more balanced representation in the groups developing standards of interest to trade unions", commented Stefano Boy, the ETUI researcher in charge of standardization. [Read more](#)

## Agricultural machinery standards not suited to women and older workers

The German Commission for Safety and Health at Work and Standardization (KAN) has released a study showing that German standards for agricultural machinery discriminate against older workers of both sexes. [Read more](#)

## international news

### Under the Influence: *Le Monde* reveals top scientist's industry links

In December 2013, French broadsheet *Le Monde* shed light on the close ties that top epidemiologist Paolo Boffetta has with industry. The prestigious daily reports that former International Agency for Research on Cancer (IARC) researcher Mr Boffetta has in recent years provided consultancy services to a growing number of companies and business associations. His name also appears on articles in scientific journals denying or downplaying the carcinogenicity to humans of formaldehyde, styrene and diesel engine fumes. [Read more](#)

## hesamail fr

Le Hesamail a pour objectif de vous informer régulièrement sur les activités de l'Institut syndical européen (ETUI) et sur l'actualité européenne et internationale dans le domaine de la santé et de la sécurité au travail.

## nouvelles de l'etui

### Nouvelle publication : *Technostress et autres revers du travail nomade*



L'Internet et l'utilisation des ordinateurs portables, des téléphones mobiles et des tablettes ont accru l'importance du "travail nomade". Ce type de travail, sans contrainte de lieu ni de temps, peut entraîner pour les travailleurs de sérieux risques aussi bien physiques que psychosociaux : technostress, technodépendance, estompement de la frontière entre travail et vie privée, épuisement et burn out, risques liés à la sécurité et problèmes ergonomiques. [Pour télécharger la publication](#)

### La santé au travail : c'est pour "ils et elles"! - séminaire de l'ETUI à Porto

Les 23 et 24 janvier, l'ETUI a organisé à Porto, en collaboration avec l'université de Porto, le séminaire : "Ils et elles en emploi et au travail : questions de justice et de santé". Quelque 130 personnes issues des milieux académique et syndical, de l'inspection du travail et des systèmes de santé ont participé aux travaux centrés sur l'examen critique des politiques destinées à améliorer les conditions de travail et les thématiques : " femmes et hommes sur le marché du travail" et "femmes et hommes en santé au travail". [En savoir plus](#)

## nouvelles européennes

### Normalisation : un nouvel outil en ligne pour stimuler la participation des parties prenantes

Les organisations de normalisation européennes CEN-CENELEC ont lancé récemment une nouvelle "boîte à outils" en ligne à destination des partie prenantes (syndicats, organisations de consommateurs et de défense de l'environnement) intéressées par le développement des normes. [En savoir plus](#)

### Machines agricoles : les normes ne sont pas adaptées aux femmes et travailleurs âgés

La Commission allemande pour la sécurité et la santé au travail et la normalisation (KAN) vient de publier une étude qui montre que les normes en vigueur Outre-Rhin en matière de machines agricoles sont discriminatoires par rapport aux travailleuses et travailleurs âgés. [En savoir plus](#)

---

## nouvelles internationales

### Science sous influence : *Le Monde* dévoile les liens d'un éminent épidémiologiste avec l'industrie

En décembre 2013, *Le Monde* a dévoilé les liens étroits qu'entretient avec l'industrie Paolo Boffetta, l'un des épidémiologistes les plus influents. Ancien chercheur au Centre international de recherche sur le cancer (CIRC), M. Boffetta a selon le quotidien français multiplié ces dernières années les missions de consultation pour différentes entreprises ou associations patronales. Il a publié dans des revues scientifiques des articles minimisant ou niant les effets cancérogènes pour l'homme du formaldéhyde, du styrène et des émanations des moteurs diesel. [En savoir plus](#)

---

The European Trade Union Institute (ETUI) provides expertise to the European Trade Union Confederation in order to inform the European political debate and social dialogue. Its aim is to promote a quality work environment in all sectors throughout Europe. Hesamail is published monthly.

The ETUI is financially supported by the European Community. The European Community is not responsible for any use made of the information contained in this publication.

ETUI, aisbl 0418.812.841 / Bd du Roi Albert II, 5 / 1210 Brussels

To unsubscribe from our message, please [click here](#)



Carbon neutral message.